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Fundusz sołecki
Rozpoczął się czwarty rok obowiązywania ustawy z dn. 

20 lutego 2009 r. o funduszu sołeckim. Mamy już za sobą 
realizację funduszu w latach 2010 i 2011 oraz duży bagaż 
doświadczeń z tym związanych.

W roku 2011 otrzymaliśmy zwrot części wydatków 
wykonanych w ramach funduszu sołeckiego za 2010 r. 
Wysokość zwrotu to 30% wydatkowanego funduszu,  
tj. 68 475,80 zł. Zwrot dotyczył wydatków majątkowych 
w kwocie 50 620,00 zł i bieżących o wartości 17 855,81 zł. 
W latach 2010–2011 plan i wykonanie zadań w ramach 
funduszu przedstawia się następująco:

Rok Plan Wykonanie %
2010 250 817,18 228 254,18 91%
2011 270 254,71 269 274,28 99,64%

Zadania realizowane w tym okresie w większości do-
tyczyły poprawy przejezdności dróg gminnych, budowy 
chodników, poprawy stanu budynków użytkowanych przez 
straże pożarne, zakupu placu zabaw dla dzieci, umieszcze-
nia lustra na niebezpiecznym skrzyżowaniu itd.

Zgłaszane wnioski z zebrań wiejskich podlegały spraw-
dzeniu czy spełniają wymogi art. 1 ust. 3 ww. ustawy, tj.:

– czy są zadaniem własnym gminy,
– służą poprawie warunków życia mieszkańców,
– są zgodne ze strategią rozwoju gminy.
Bardzo ważne było też sprawdzenie czy wnioski zostały 

uchwalone przez prawomocne zebranie wiejskie.
W większości nie było problemu z przestrzeganiem 

tych wymogów, ale zdarzało się, że zebrania trzeba było 
powtarzać.

Nie zawsze zgłaszane wnioski były możliwe do realizacji 
od strony technicznej jak i finansowej. Zgłoszony wniosek 
nie może przecież wykraczać poza wysokość przewidzia-
nego funduszu.

W związku z faktem, że na sesji Rady Gminy w miesią-
cu lutym zostanie podjęta uchwała w sprawie wydzielenia 
funduszu sołeckiego na rok 2013, a wielkość środków na 
poszczególne sołectwa niewiele się zwiększa z roku na rok, 
rady sołeckie i mieszkańcy poszczególnych sołectw mogą 
się już zastanawiać nad zadaniami, jakie będą realizowane 
w następnym roku.

Wskazane byłoby, aby sołectwo, w którym rozpoczęto 
realizowanie jakiegoś dłuższego w czasie zadania konty-
nuowało je nadal, inne sołectwa zaś ustaliły taki zakres, 
który uwzględnia potrzeby całej społeczności i zamknie 
się realizacją w okresie jednego roku.

Wiesława Ciupak

Delegacje Kół Gospodyń Wiejskich składają życzenia przewodniczą-
cej KGW w Bobach Księżych Marii Niewielskiej z okazji 50-lecia 
istnienia Koła
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Na to trudne pytanie starał się odpowiedzieć 26 stycznia 
2012 r. Mirosław Maliszewski, prezes ZSRP i poseł na 
sejm na VIII Konferencji Sadowniczej w Kraśniku. W jego 
ocenie nie powinien być gorszy od 2011, jednak raczej 
trudno liczyć na powtórzenie się ubiegłorocznych cen – tak 
korzystnych na niektóre owoce jagodowe (truskawki, czarna 
porzeczka). Na dobre ceny mogą w dalszym ciągu liczyć 
osoby posiadające dobrej jakości produkty. Oczywiście 
z pewnością czeka nas „dyskusja” z przetwórcami, którzy 
notorycznie udowadniają nam, że przy ustalaniu cen skupu 
owoców dla przetwórstwa nie są brane pod uwagę ani koszty 
produkcji, ani opłacalność produkcji. Według M. Maliszew-
skiego, nie ma także odwrotu od ustabilizowania sytuacji 
poprzez wprowadzenie umów kontraktacyjnych. W tym 
roku mają zapadać ważne decyzje dotyczące Wspólnej 
Polityki Rolnej, jaka ma obowiązywać po 2013 r. ZSRP 
cały czas uczestniczy w spotkaniach konsultacyjnych i opi-
niuje przedstawiane propozycje dotyczące kształtu WPR.  
Niestety duża część zgłoszonych postulatów dotyczących 
zasad funkcjonowania WPR w odniesieniu do rynku 
owoców i warzyw jest nie do przyjęcia w proponowanej 
postaci, dotyczy to np. proponowanego systemu wyliczania 
dopłat obszarowych oraz znacznego ograniczenia działań 
inwestycyjnych, np. obecnego dofinansowania dla wstępnie 
uznanych grup producenckich. Będziemy walczyć o to, 
aby w nowej perspektywie finansowej utrzymać 75% me-
chanizm wsparcia dla grup producenckich. Wiele krajów 
w UE jest przeciwko tej formie wsparcia, gdyż ponad 80% 
kwoty przeznaczonej dla wstępnie uznanych grup produ-
cenckich trafia właśnie do Polski. Nie powinno w żaden 
sposób to nas dyskwalifikować, a nasi producenci powinni 
być przykładem dla innych krajów, jak sięgać po środki 
unijne. Dzięki temu zmniejszamy dystans do zachodnioeu-
ropejskich operatorów funkcjonujących na rynku owoców 
i warzyw – informował M. Maliszewski. Ma to szczególne 
znaczenie dla producentów roślin jagodowych, gdyż w tej 

części naszej branży zaniedbania są szczególnie duże, a i 
poziom organizowania się plantatorów na razie niewielki.

W przekonaniu M. Maliszewskiego są poważne obawy 
dotyczące zniesienia w przyszłości, z trudem wywalczo-
nych, dopłat do plantacji owoców jagodowych (truskawek, 
malin) przeznaczonych dla przemysłu. Związek będzie 
zabiegał o ich utrzymanie. Konieczne będzie jednak wpro-
wadzenie systemu kontroli gospodarstw sięgających po to 
dofinansowanie, tak aby wyeliminować z systemu dopłat 
producentów, którzy sięgają po takie środki, a sprzedają 
owoce deserowe, często po zaniżonych cenach.

ZSRP planuje także położenie większego nacisku na pro-
mocję owoców, obecnie uzyskał on blisko 20 mln złotych 
na promocję polskich jabłek. Oczywiście w przyszłości 
konieczne będzie prowadzenie działań dotyczących pro-
mocji innych gatunków owoców, dlatego tak ważne będzie 
lobbowanie na rzecz utrzymania mechanizmów finansują-
cych działania dotyczące promocji polskich owoców czy 
warzyw.

Jak informował M. Maliszewski, konieczne są także 
działania na szczeblu krajowym, i tutaj bardzo ważne jest 
utrzymanie i dopracowanie mechanizmów zatrudnienia pra-
cowników zza naszej wschodniej granicy. Niezwykle ważne 
jest także utworzenie statusu tzw. pracownika sezonowego. 
Polegałoby to na tym, że producent płaciłby zryczałtowaną 
stawkę od anonimowego pracownika. Niestety wiele środo-
wisk politycznych nie chce zgodzić się na wprowadzenie 
takiego zapisu lub nie dostrzega takich potrzeb. Związek 
będzie również zabiegał o stworzenie funduszu gwarancji 
zapłaty producentom za dostarczone do zakładów owoce 
czy warzywa. Środki na ten cel miałyby pochodzić od firm 
skupujących owoce. Dzięki temu udałoby się zgromadzić 
środki, które w przypadku bankructwa jakiegoś zakładu 
pozwalałby np. w 70% czy 80% odzyskać pieniądze przez 
producenta dostarczającego do zakładu owoce.

Źródło: www.jagodnik.pl

Jaki będzie 2012 rok dla sadowników?

Ogłoszenie
Aktualne dane o twojej działalności gospodarczej na stronie 

www.ceidg.gov.pl
Szybsza rejestracja firmy on-line.

Zarządzasz wpisem, nie wychodząc z domu.
Jeżeli chcesz dokonać wpisu, zmienić dane, poprawić swój wpis pochodzący  
z ewidencji gminnej (lub zawiesić, wznowić, zakończyć działalność gospodarczą)  

złóż wniosek CEIDG-1 (z możliwością wyboru dodatkowych opcji).
Aby wydrukować zaświadczenie odszukaj swój wpis w bazie przedsiębiorców  

i wybierz opcję Drukuj/Pobierz PDF.
Hubert Witek
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5.03. (poniedziałek) – sala GOK godz.10.00
Alternatywne źródła dochodów w rolnictwie

● mgr inż. Andrzej Maj (zastępca dyrektora Oddziału 
Regionalnego ARiMR w Lublinie): Wprowadzenie,

● mgr inż. Mariusz Socha (kierownik Biura Powiatowego 
ARiMR w Kraśniku): Zmiany w zasadach przyznawania 
płatności w ramach systemu wsparcia bezpośredniego na 
rok 2012,

● mgr inż. Leszek Daniluk (kierownik Biura Wsparcia 
Inwestycyjnego Lubelskiego Oddziału ARiMR): Stan 
oceny wniosków inwestycyjnych z naboru 2011 (moder-
nizacja gospodarstw rolnych, tworzenie i rozwój mikro-
przedsiębiorstw i różnicowanie w kierunku działalności 
nierolniczej), 

● mgr Wioletta Wilkos (prezes Zarządu Lokalnej Grupy 
Działania w Kraśniku): Źródło finansowania inicjatyw 
społeczności lokalnych,

 – Małe projekty – dobre praktyki,
● mgr Piotr Zaleszczyk (Stowarzyszenie „Polska wolna 

od GMO”): Wpływ roślin modyfikowanych genetycznie 
na środowisko i człowieka.

6.03. (wtorek) – sala GOK godz. 10.00
Uprawa malin

● mgr inż. Alicja Pawlak-Zdziechowska (Wojewódzki 
Ośrodek Doradztwa Rolniczego w Końskowoli): Uprawa 
i nawożenie malin,

● mgr inż. Zbigniew Partyka (Wojewódzki Ośrodek 
Doradztwa Rolniczego w Końskowoli):

 – Podsumowanie roku 2011,
 – Nowości w ochronie sadów na rok 2012,
● mgr inż. Sławomir Żurawski (Firma ,,MEGA” Beł-

życe):
 – Maszyny do produkcji owoców i warzyw,
 – Oferta handlowa firmy Agricola.

7.03. (środa) – sala GOK godz. 10.00
Alternatywne źródła pozyskiwania  

energii odnawialnej
● Tadeusz Wojtak (starosta kraśnicki): Nowe inwestycje 

szansą rozwoju gmin powiatu kraśnickiego,
● Grzegorz Mück (Green Power Development Sp. z o. o.): 

Etapy inwestycji w postaci budowy farmy wiatrowej,
● Paweł Malarz (Contino Wind Partners Sp. z o. o.): 

Korzyści płynące z budowy farmy wiatrowej dla gminy 
i społeczności lokalnej,

● Tomasz Węgrzyn (sołtys wsi Łęki Dukielskie): Wy-
zwania i potencjalne zagrożenia związane z budową 
i eksploatacją farmy wiatrowej – studium przypadku,

● Artur Stasiak (PROMAG): Ogólne warunki zakupu 
i montażu kolektorów słonecznych,

● Arkadiusz Przybył (AGRO TRADE): Miskantus jako 
źródło biomasy dla energetyki.

08.03. (czwartek) – Świetlica Wiejska  
w Moniakach godz. 9.00

Dzień sadowniczy
● prof. dr hab. Stanisław Pluta (Instytut Ogrodnictwa): 

Wartość produkcyjna odmian porzeczki czarnej i agrestu 
– aktualne wyniki doświadczeń w latach 2006–2011,

 – Uprawa malin i jeżyn w Serbii, relacje z X Międzyna-
rodowego Sympozjum RUBUS RIBES, czerwiec 2011,

● A. Grenada (YARA Poland): Efektywność nawożenia 
wg programu YARA,

● dr Grzegorz Klimek: Opłacalność produkcji jabłek 
w latach 2004–2010,

● In Temporis Sp. z o. o. Lublin: Pracownicy tymczasowi 
– rekrutacja,
godz. 12.00–12.30 – przerwa

● Adam Fura (SODR Modliszewice): Stan i perspektywy 
produkcji jabłek w Polsce i na świecie,

● Marek Mazur (Timac Agro): Odżywianie sadów – tech-
nologia,

● Artur Srokosz: Produkty BASF w ochronie upraw sa-
downiczych,

● mgr inż. Krzysztof Zachaj (Agrosimex): Najważniejsze 
aspekty nawożenia w uprawach sadowniczych.
Rozstrzygnięcie konkursu dla uczestników spotkania

09.03. (piątek) – sala GOK godz. 10.00
Sprawy społeczne mieszkańców wsi

● mgr Andrzej Tybulczuk (dyrektor Powiatowego Urzędu 
Pracy): Instrumenty i usługi rynku pracy,

● mgr Agnieszka Koba (Urząd Skarbowy w Kraśniku): 
Rozpoczynanie działalności gospodarczej – nowe pod-
mioty,

● mgr Krzysztof Szymanek (Urząd Skarbowy w Kraś-
niku): VAT w rolnictwie,

● dr inż. Piotr Widomski (KRUS Kraśnik):
 – Działalność gospodarcza na warunkach KRUS,
 – Ubezpieczenie zdrowotne rolników – najnowsze zmia-

ny,
 – Bezpieczeństwo pracy w gospodarstwie rolnym.

12.03. (poniedziałek) – sala GOK 
godz. 10.00

● mgr Wioletta Wilkos (prezes Zarządu Lokalnej Grupy 
Działania w Kraśniku) oraz Stowarzyszenie Gminnej 
Rady Kobiet w Urzędowie: Warsztaty rękodzieła arty-
stycznego.

Program Dni Kultury Rolnej 
5–12.03.2012 r.
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Budżet na rok 2012 uchwalony był przez Radę Gminy 
w szczególnych okolicznościach, ponieważ od opracowania 
projektu budżetu w listopadzie 2011 r. do momentu jego 
przyjęcia, tj. do 20 stycznia 2012 r. rząd zwiększył o 2% 
składkę rentową po stronie pracodawcy. Wydawałoby się, że 
to niewiele, ale skutek finansowy dla gminy jako lokalnego 
samorządu to brakująca kwota 173,9 tys. zł, na którą skła-
dają się odpisy od poborów wszystkich osób zatrudnionych 
w oświacie, samorządach i jednostkach współpracujących. 
Środki te musimy pozyskać w trakcie realizacji budżetu 
w roku 2012.

Ogólnie kwota budżetu wynosi 25,7 mln zł, z tego wydat-
ki bieżące wynoszą 19,5 mln zł a majątkowe 6,2 mln zł. 

Nadal akceptowana jest przez Radę Gminy Urzędów 
koncepcja, przy której realizujemy w pierwszej kolejności 
inwestycje dofinansowywane ze środków zewnętrznych, 
w tym unijnych.

W roku 2012 zamierzamy dokończyć informatyza-
cję 7 gmin powiatu kraśnickiego – projekt realizowany 
w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego dla 
województwa lubelskiego, w którym gmina Urzędów jest 
liderem, tzn. jest stroną w Urzędzie Marszałkowskim, gdy 
chodzi o finansowanie i realizację tego zadania. W ramach 
PROW-u – Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich – 
realizowany będzie pierwszy etap prac inwestycyjnych 
na terenie boiska sportowego w Mikuszewskim. Kolejne 
zadanie w ramach tego programu to parking w rejonie bo-
bowskim. Poprzez Lokalną Grupę Działania pozyskaliśmy 
fundusze na uporządkowanie przynajmniej części obszaru 
pomiędzy budynkiem wielofunkcyjnym a ośrodkiem 
zdrowia w Popkowicach. Zadanie to będzie realizowane 
w cyklu dwuletnim, tj. w okresie lat 2012–2013. W tym sa-
mym okresie realizowany będzie pierwszy etap kanalizacji 
sieciowej w miejscowości Zakościelne. To najważniejsza 
pozycja budżetowa w załącznikach inwestycyjnych do 
planu budżetu na rok 2012.

Niezależnie od projektów inwestycyjnych, tzw. twardych, 
będą realizowane projekty „miękkie”, na które potrzebne 
będą niewielkie fundusze z budżetu gminy. Potrzeb in-
westycyjnych na poziomie lokalnym gminy nie brakuje, 
pomimo tego, że w ostatnich latach nakłady na inwestycje 
są bardzo wysokie w porównaniu do możliwości finan-
sowych gminy. Ważne i bardzo potrzebne zadania będą 
oceniane w ciągu roku i jestem przekonany, że będzie 
można wprowadzić korekty do planu budżetu. Możliwości 
finansowe są jednak mocno ograniczone przez rozwiązania 
prawne przyjęte w ostatnich latach przez Sejm RP. Cho-
ciażby zapisy w ustawie o finansach publicznych, doty-
czące długu i wieloletniej prognozy finansowej dla danej 
gminy. 

Poziom zadłużenia gminy – 6,4 mln zł – pomimo wyso-
kiej dynamiki wydatków majątkowych jest dość bezpieczny 
i zapewnia utrzymanie na bieżąco płynności finansowej 
gminy. Jest to bardzo ważne w sytuacji, kiedy obowiązuje 
zasada prawna, że wydatki bieżące nie mogą przekroczyć 
dochodów bieżących. 

Dobrze układa się współpraca z organizacjami działa-
jącymi na obszarze gminy. Zakończymy w roku bieżącym 
projekty dotyczące zakupu instrumentów muzycznych 
dla orkiestry dętej w Urzędowie, doposażenie czterech 
Kół Gospodyń Wiejskich działających w strukturze po-
wołanej z naszej inicjatywy Rady Gminnej Kobiet. Do-
posażone będą świetlice i Domy Wiejskie w Moniakach, 
Bobach i Józefinie. Zakończone zostanie rozliczenie 
zmodernizowanego budynku Gminnego Ośrodka Kultury 
w Urzędowie.

To najważniejsze przedsięwzięcia w planie budżetu 
i w naszej ocenie mają szansę pełnej realizacji o ile nie 
będą zmienione uwarunkowania zewnętrzne niezależne od 
samorządu lokalnego.

wójt gminy 
mgr inż. Jan Woźniak

Krótka informacja o budżecie gminy na rok 2012
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Lp. Wydatki bieżące Kwota w zł % udział  
w budżecie gminy

1 . Oświata i edukacyjna opieka wychowawcza 9 801 340,45 50%
2 . Pomoc społeczna, ochrona zdrowia i pozostałe zadania z zakresu 

polityki społecznej 
4 558 911,59 23%

3. Administracja publiczna 2 140 968,00 11%
4 . Kultura i sport 899 570,19 6%
5. Inne (turystyka, gospodarka mieszkaniowa, plan zagospodarowania 

przestrzennego, cmentarze, rezerwa ogólna, Centrum Kształcenia)
617 847,46 3%

6 . Gospodarka komunalna i ochrona środowiska 466 390,00 2%
7 . Drogi publiczne 461 800,00 2%
8 . Obsługa długu 332 000,00 2%
9 . Bezpieczeństwo publiczne i ochrona p. pożarowa 144 366,00 1%

10 . Rolnictwo, łowiectwo, leśnictwo, w tym infrastruktura wodociągowa 114 009,00 1%
RAZEM 19 537 202,69

Wydatki majątkowe 
11 . Środki z UE, kredyty i pożyczki, dotacje z innych gmin, dobrowolne 

wpłaty mieszkańców, własne
6 168 694,22 24%

RAZEM 25 705 896,91

Lp. Rodzaj dochodów i przychodów Kwota w zł % udział  
w budżecie gminy

1 . Dotacje 10 640 699,00 39%
2 . Oświata (subwencja oświatowa, dotacja na projekty z UE) 7 662 601,45 28%
3. GOPS (dotacje na zadania zlecone i zadania własne) 3 759 261,59 14%
4 . Dochody własne (m.in. podatki i opłaty lokalne, dzierżawy, 

darowizny)
2 173 169,87 8%

5. Dochody majątkowe 525 822,00 2%
RAZEM 24 761 553,91

6 . Przychody (kredyty i pożyczki) 2 431 454,00 9%
RAZEM 27 193 007,91
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W dniu 18 lutego br. Koło Gospodyń Wiejskich w Bo-
bach Księżych obchodziło jubileusz 50-lecia działalności. 
W tym uroczystym wydarzeniu udział wzięli przedstawi-
ciele Sejmiku Województwa Lubelskiego, Wojewódzkiego 
Związku Rolników, Kółek i Organizacji Rolniczych, władz 
powiatowych i gminnych, księża miejscowej parafii oraz 
delegacje Kół Gospodyń Wiejskich z terenu gminy.

Historia koła
Koło Gospodyń Wiejskich powstało w roku 1961. 

Zrzeszało ono kobiety z Bobów Księżych i Kozarowa. Po-
czątkowo liczyło 22 członkinie, ale w miarę upływu czasu 
szybko się rozrastało, gdyż przyciągało różnorodnymi, 
ciekawymi formami działalności. Organizowano bowiem 
liczne kursy gotowania, pieczenia, garmażeryjne, a nawet 
masarski i krawiecki. Wszystko to odbywało się w prywat-
nych domach członkiń, ewentualnie w budynku szkolnym 
– starym dworku w Metelinie. W organizowaniu kursów 
pomocą służyła Gminna Spółdzielnia, opłacając instrukto-
rów. Oprócz kursów organizowane były liczne wycieczki 
krajoznawcze oraz wyjazdy do teatrów, operetki, cyrku. 
Fundusze na te cele zdobywało Koło poprzez organizowanie 
zabaw dochodowych na wolnym powietrzu lub w budynku 
po starej szkole. Tu kobiety musiały włożyć dużo pracy i tro-
chę pieniędzy, bo z chwilą przeniesienia szkoły do nowego 
budynku stary budynek wynajęto na hodowlę brojlerów. 
Wysprzątany i doprowadzony do użytku obiekt służył od 
tamtej pory jako sala zebrań członkiniom Koła ale także 
miejscowym Kółkom Rolniczym oraz jako siedziba Klubu 
Rolnika, w którym Towarzystwo Wiedzy Powszechnej pro-
wadziło Uniwersytet Ludowy. Koło nawiązało współpracę 
z Ośrodkiem Zdrowia, a ówczesny lekarz Walenty Lewalski 
prowadził dla kobiet Szkołę Zdrowia. Organizowane były 
liczne spotkania np. z okazji Dnia Kobiet, Kusaków czy 
Andrzejków. Zebrania sprawozdawcze i kursy kończyły się 
zwykle poczęstunkiem, a niejednokrotnie potańcówkami. 
Koło nasze było więc organizatorem życia oświatowego 
i kulturalnego na wsi.

Jubileusz Koła Gospodyń Wiejskich w Bobach Księżych
Oprócz tego Koło zaopatrywało gospodynie w pisklęta 

i pasze, bo w tamtych czasach tylko w ten sposób można 
było się zaopatrywać.

Organizowane były konkursy na ogródki przydomowe. 
Koło brało udział w organizowanych przez Urząd Gminy 
dożynkach oraz innych uroczystościach. Z biegiem lat 
zmieniały się warunki życia na wsi, zmieniały się też formy 
naszej działalności, ale przy każdym spotkaniu było dużo 
śpiewu i zabawnych skeczy, dlatego zrodził się pomysł 
zaśpiewania na dożynkach i tak utworzył się Zespół Śpie-
waczek Ludowych „Malinki”.

Zmieniały się zarządy naszego Koła. Pierwszą przewod-
niczącą była Leokadia Marszałek, a członkami zarządu były 
Anna Puchajda i Bogumiła Momot. Kolejnymi przewodni-
czącymi były: Bronisława Pietras, Krystyna Gola. Obecnie 
zarząd stanowią: Maria Niewielska – przewodnicząca, 
Dorota Feledyn – zastępca, Małgorzata Wojtuszkiewicz – 
skarbnik i Zofia Cieślikowska – sekretarz.

Trudno dziś z perspektywy 50 lat wymienić wszystkie 
ważniejsze i mniej ważne fakty świadczące o zaanga-
żowaniu naszych kobiet w pracę na rzecz wsi. Inne są 
zresztą potrzeby społeczne, większość z nas – członkiń, 
które towarzyszyły temu Kołu od momentu powstania – 
jest już babciami i nie zawsze ma zdrowie i warunki na 
ciągłą aktywność. Dlatego cieszymy się wszyscy, że naszą 
działalność kontynuują członkinie, które utworzyły Zespół 
Śpiewaczek Ludowych i cały czas reprezentują nasze Koło, 
podtrzymując kulturę folklorystyczną wsi.

Dużą aktywnością w ostatnim okresie działalności 
naszego Koła wykazała się p. Maria Niewielska, która 
systematycznie uczestniczy w spotkaniach i imprezach 
organizowanych przez GOK w Urzędowie, np. przy orga-
nizacji zabaw sylwestrowych. 

Koło nasze wypracowało również środki na wkład wła-
sny przy realizacji projektu „Wyposażenie istniejących 
świetlic wiejskich w sołectwach Leszczyna, Popkowice, 
Moniaki i Boby”.

Bogumiła Momot

W dniu 25 stycznia br. odbył się II Kraśnicki Konkurs 
Kolęd. Regulamin zobowiązywał do wykonania dwu kolęd 
– jednej tradycyjnej i jednej dowolnej. W konkursie uczest-
niczyły 82 zespoły i soliści. Z Gminnego Ośrodka Kultury 
w Urzędowie udział wzięły cztery zespoły: 

1. „Kapela Janka”, która wykonała 2 kolędy: Złota 
Jerozolima i Witaj Gwiazdko Złota, zajmując I miejsce 
w kategorii kapel.

2. Zespół wokalny „Vox Celestis” wykonał 2 kolędy: 
A wczora z wieczora i Lulaj Go Matko, zajmując III miejsce 
w kategorii zespołów wokalnych.

3. Zespół „Wesołe nutki” z akompaniamentem. Na orga-
nach elektronicznych grał Paweł Grzebulski z LO w Urzę-

Kolejne sukcesy zespołów działających przy GOK 
w Urzędowie

dowie, a wykonawcy uczący się w Gimnazjum i Szkole 
Podstawowej w Urzędowie zaśpiewali 2 kolędy: Gdy się 
Chrystus rodzi i Przy żłóbku Pana, zdobywając tym samym 
III miejsce w swojej kategorii wiekowej.

4. Rodzinny zespół składający się z rodzeństwa „Agata, 
Dorota i Marcin Wołoszyn”. Wykonali oni 2 kolędy: Gdy 
śliczna Panna i W grudniowe noce.

Jesteśmy dumni, iż pomimo dużej liczby wykonawców 
z wielu gmin powiatu kraśnickiego jury tak wysoko oce-
niło poziom muzyczny naszych zespołów, przyznając im 
3 czołowe miejsca.

Jan Kowal
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Zespół śpiewaczy „Malinki” powstał przy Kole Gospo-
dyń Wiejskich w Bobach Księżych w roku 1976. Inicjator-
kami powołania zespołu były członkinie Koła utalentowane 
wokalnie i chcące ocalić od zapomnienia kulturę ludową 
wsi. W skład zespołu wchodziło 10 osób.

Początki były trudne. Istnienie zespołu wymagało du-
żego zaangażowania; konieczność omówienia piosenek 
zasłyszanych od najstarszych mieszkańców, opracowania 
repertuaru, nauka tekstów a także próby absorbowały wiele 
czasu. Mimo tego pierwszy publiczny występ odbył się już 
w 1976 r. podczas dożynek gminnych w Urzędowie. Staro-
stą tamtej uroczystości był Kazimierz Drozd z Bobów Księ-
żych, a starościną Janina Łukasik, mieszkanka Wierzbicy. 

Zespół śpiewaczy „Malinki”
Zespół postanowił godnie się zaprezentować. Śpiewaczki 
uwiły wieniec dożynkowy i mimo braku odpowiedniej 
oprawy (brak strojów), ubrane jednakowo, wykonanym 
repertuarem zyskały przychylność publiczności. Zachę-
cone powodzeniem postanowiły corocznie uczestniczyć 
w uroczystościach dożynkowych i nie tylko. W okresie 30 
lat zespół „Malinki” przemierzył wiele kilometrów w na-
szym regionie. Już pod patronatem Gminnego Ośrodka 
Kultury przez kilkanaście lat uczestniczył w przeglądach 
pieśni ludowych, występował na uroczystościach Święta 
Kwitnących Jabłoni w Józefowie, dożynkach wojewódzkich 
w Końskowoli. We wrześniu 1994 r., kiedy to gmina Urzę-
dów była organizatorem dożynek wojewódzkich, zespół 
również brał czynny udział w realizacji oprawy artystycz-
nej uroczystości. Trzeba pamiętać, że zespół wielokrotnie 
ubarwiał imprezy w Urzędowie, wykonując między innymi 
Szopkę Bożonarodzeniową, gdzie głównymi bohaterkami 
były panie Jadwiga Korona i Teodora Drozd.

O sukcesach zespołu stanowią nie tylko występy gru-
powe, ale również kabaretowe. Zabawne skecze napisane 
i wykonywane przez członkinie zespołu były z entuzja-
zmem przyjmowane przez słuchaczy. Na uwagę zasługuje 
również wielokrotnie wyróżniana recytatorka p. Teodora 
Drozd, która kierując zespołem równocześnie realizowała 
się jako recytatorka. 6 marca 1982 r. wystąpiła w konkursie 
recytatorskim w Kraśniku, gdzie została zakwalifikowana 
do udziału w eliminacjach wojewódzkich w Lublinie. Tam 
również została nagrodzona. Przez 35 lat działalności zespół 
ubarwiał wiele uroczystości, niezmiennie zyskując uznanie 
słuchaczy. 

Teodora Drozd

Mieszkańcy powiatu kraśnickiego mogą korzystać z bez-
płatnych porad Biura Porad Obywatelskich i Prawnych. 
Biuro utworzone zostało w ramach projektu „Lubelskie – 
Obywatelskie. Program rozwoju poradnictwa obywatelskie-
go na Lubelszczyźnie – edycja II”. Projekt realizowany jest 
przez Polską Fundację Ośrodków Wspomagania Rozwoju 
Gospodarczego „OIC Poland” wspólnie z samorządami po-
wiatowymi, w tym również z powiatem kraśnickim. Projekt 
jest współfinansowany przez Unię Europejską w ramach 
Europejskiego Funduszu Społecznego.

Podstawowym celem tego projektu jest zwiększenie 
dostępu mieszkańców do poradnictwa obywatelskiego 
i prawnego. Biuro jest miejscem, do którego może zgłosić 
się każda osoba – bez względu na wiek, płeć, wykształce-
nie, status majątkowy. Działa po to, by informować ludzi, 
w jaki sposób mogą dochodzić swoich praw, wskazywać 
możliwe rozwiązania problemu i ich konsekwencje. Porady 
udzielane są zgodnie z zasadami bezpłatności, poufności, 
bezstronności oraz aktualności i rzetelności informacji. 

Bezpłatne porady obywatelskie i prawne
Biuro mieści się w Kraśniku Fabrycznym przy ul. Ju-

liusza Słowackiego 7, w budynku hali sportowej przy 
Zespole Szkół nr 3.

Darmowe porady można uzyskać w godzinach otwarcia 
biura:

Poniedziałek: 14.00–19.00
Wtorek: 8.00–19.00
Środa: 8.00–16.00
Czwartek: 10.00–18.00
Informacje można uzyskać również pod numerem tele-

fonu: 81 825 55 25 oraz za pośrednictwem poczty elektro-
nicznej: bpoip_krasnik@oic.lublin.pl 

Więcej informacji o projekcie można uzyskać pod adre-
sem http://oic.lublin.pl/lubelskieobywatelskie2/.

Pracownicy Biura Porad Obywatelskich i Prawnych 
w Kraśniku serdecznie zapraszają do korzystania z bez-
płatnych porad.

Zespół śpiewaczy „Malinki” podczas uroczystości 50-lecia Koła 
Gospodyń Wiejskich w Bobach Księżych
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też kiedyś byli dziećmi, chodzili do szkoły i wesoło się 
bawili. Zaprezentowali dawne zabawy: Jaworowi ludzie, 
Kółko graniaste, Mam chusteczkę haftowaną, Ojciec 
Wirgiliusz, Czarne jagódki. W niejednym oku zakręciła 
się łza wzruszenia i radości, że młode pokolenie zna i lubi 
tradycyjne polskie zabawy. 

W Dniu Babci i Dziadka składamy życzenia
zdrowia, pomyślności i marzeń spełnienia.

Babcia i dziadek to najważniejsze osoby w życiu każdego 
dziecka. Pamiętamy o nich szczególnie w miesiącu styczniu, 
kiedy to obchodzimy ich święto. Święto Babci i Dziadka to 
dzień niezwykły, nie tylko dla dzieci, ale przede wszystkim 
dla babć i dziadków. To dzień pełen uśmiechów, wzruszeń, 
łez i radości. 

W Szkole Podstawowej w Leszczynie zapraszanie babć 
i dziadków na uroczystość z okazji ich święta jest tradycją 
na stałe wpisaną w repertuar imprez szkolnych. 24 stycznia 
2012 r. dzieci z przedszkola i zerówki oraz uczniowie klas 
I–III przygotowali uroczystą akademię. Babcie i towarzy-
szący im dziadkowie zjawili się punktualnie. Usiedli przy 
przygotowanych dla nich stołach i z niecierpliwością czekali 
na rozpoczęcie występu. 

Spotkanie pokoleń w Szkole Podstawowej w Leszczynie

W dniu 4 lutego 2012 r. już po raz 28 w Gminnym Ośrod-
ku Kultury w Urzędowie odbyło się Noworoczne Spotkanie 
Kobiet. Wzięło w nim udział 230 pań nie tylko z gminy 
Urzędów, ale również z innych miejscowości. Przybyli też 
zaproszeni goście: przewodniczący Rady Powiatu Kraśnic-
kiego Zbigniew Gawdzik, sekretarz miasta Kraśnik Halina 
Wyka, wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubel-
skiego Tomasz Solis, radny Rady Powiatu Kraśnickiego 
Stanisław Tompolski, wójt gminy Urzędów Jan Woźniak, 

Noworoczne Spotkanie Kobiet
przewodniczący Rady Gminy Urzędów Marek Przywara, 
wiceprzewodnicząca Rady Gminy Urzędów Małgorzata 
Słowik, skarbnik Urzędu Gminy w Urzędowie Irena Kłak 
oraz pracownicy Gminnego Ośrodka Kultury wraz z dy-
rektorem Tomaszem Wyką.

Przy suto zastawionych stołach przygotowanych przez 
panie z Gminnej Rady Kobiet bawiono się do rana. Humor 
i dobra muzyka towarzyszyły wszystkim uczestnikom balu 
przez całą noc.

Teresa Kaźmierak

Na zebranych czekała jeszcze jedna niespodzianka. 
Dzieci przygotowały dla dziadków drobne upominki 
i własnoręcznie zrobione laurki, które wręczyły po wy-
stępie. Potem babcie i dziadkowie zostali zaproszeni na 
kawę i ciasto przygotowane przez mamy. Po poczęstunku 
wnukowie poprosili swoje babcie i dziadków do wspólnej 
zabawy przy muzyce. 

Dzień Babci i Dziadka na długo pozostanie w pamięci 
zarówno dzieci, jak i dziadków. Atmosfera tej uroczystości 
była wspaniała, podziękowaniom ze strony gości nie było 
końca. Spotkanie upłynęło w miłym i serdecznym nastroju. 
Dzieci, poprzez wiersz, piosenkę i taniec, mogły wyrazić 
kochanym babciom i dziadkom swoją wdzięczność za trud 
włożony w ich wychowanie. 

Do wszystkich życzeń i powinszowań przyłączają się 
nauczycielki przygotowujące uroczystość: Ewa Olszówka 
(przedszkole), Katarzyna Gniazdek (zerówka), Krystyna 
Fredo (wych. kl. I), Agnieszka Mazik (wych. kl. II) i Monika 
Węcławska (wych. kl. III).

Monika Węcławska

Wszystkich gości powitał dyrektor szkoły Sławomir 
Jarosz. A następnie zaprosił szanownych gości na występy 
wnucząt. Na scenie pojawili się mali aktorzy. Wyrecytowali 
wiele pięknych wierszy o miłości do babci i wdzięczności 
dla dziadka. Nie mogło zabraknąć piosenek i tańców. 
Wnukowie przekonywali o tym, że z rodzicami dobrze, 
ale... z dziadkami jeszcze lepiej. Życzenia gościom złożyli: 
Wróżka, Pani Zima, Śnieżynki, Kominiarz i Nowy Rok. Na 
koniec uczniowie przypomnieli o tym, że babcia i dziadek 


